
با وجود س�ابقه بيش از ۶۰ س�اله قانونگذاري 
در ح�وزه محيط زيس�ت اي�ران، اي�ن بخش 
همچنان با مشكلات متعدد دست به گريبان 
اس�ت. محيط بانان به عنوان ب�ازوان اجرايي 
سازمان حفاظت محيط زيس�ت در پاسداري 
و كنت�رل عرصه هاي طبيع�ي و حيات وحش 
كش�ور نقش مهمي برعهده و از س�وي ديگر 
مش�كلات و دغدغه ه�اي زيادي ه�م دارند. 
محيط بانان در يگان حفاظت محيط زيس�ت 
كه يكي از اساس�ي ترين بخش هاي س�ازمان 
حفاظت محيط زيست است، مشغول به فعاليت 
هستند. هدف از تشكيل اين يگان، پيشگيري 
و ممانعت از تخريب و آلودگي محيط زيستي، 
حفاظت از انواع گونه هاي گياه�ي و جانوري 
و مقابله ب�ا صيد و ش�كار غيرمج�از و صدور 
مجوزهاي شكار بوده اس�ت. فرماندهي يگان 
حفاظ�ت از محيط زيس�ت در ح�ال حاضر بر 
عهده سرهنگ جمش�يد محبت خاني است 
كه در گفت وگو با »جوان« به عملكرد خود در 
رابطه با اين وظايف س�ازماني پرداخته است. 
عليرضا ساجدين، معاون رصد و پايش يگان 
حفاظت و مسئول مركز فوريت  هاي سايبري 
اين يگان هم در گفت وگو با »ج�وان« به رفع 
تهديدات س�ايبري در اين ح�وزه پرداخت. 

به عنوان س�ؤال نخس�ت بفرماييد با 
توجه ب�ه انتقادهايي ك�ه محيط بانان 
از شغل ش�ان و فعالان محيط زيستي 
از كم كاري ه�اي انج�ام ش�ده ب�راي 
محيط باني و حفاظت از گونه ها دارند، 
ش�ما از عملك�رد خ�ود چط�ور دفاع 

مي كنيد؟
نوع مس��ئوليت من پروس��ه خاص��ي دارد. من با 
موافقت معاون رئيس جمهور، يعني رئيس سازمان 
محيط زيس��ت و با امضاي فرمان��ده فراجا، يعني 
فرمانده كل انتظامي كشور در اين سمت قرار دارم. 
يعني مأمور خدمت در سازمان محيط زيست هستم. 
ولي ماهيت شغل من فراجايي است، يعني پليس 
هس��تم. به عنوان س��ربازي كه چهار سال افتخار 
خدمت در محيط باني را داشتم و  تلاش شبانه روزي 
براي ارتق��اي محيط باني ك��رده ام. در زمان ورود 
من به محيط باني در س��ال 96 وضعيت اين يگان 
بسيار نامناسب بود و محيط بانان مشكلات زيادي 
داش��تند. مباحث بيمه اي محيط بانان و مباحث 
امكانات آنها مثل تهيه موتورسيكلت را كه خيلي 
ضروري بود، دنبال كرده ام. سال گذشته هزارو200 
موتور سيكلت براي محيط بانان خريداري شد. موارد 
مختلفي غير از افزايش سالانه كشوري هم به حقوق 

محيط بانان اضافه كرديم. 
مشكلات محيط بانان طرحي هم مرتفع 

شده است؟
ش��رمنده 350 محيط بان طرحي هس��تم. اين 
محيط بانان با آزمون اس��تخدام نشدند و مديران 
اس��تاني اين افراد را بدون هماهنگي س��ازمان، 
مشغول به كار كرده اند. در نتيجه اين افراد شناسه 
اس��تخدامي ندارند و براي اينها نمي توانيم كاري 
بكنيم. در دولت قبل س��ه ب��ار و در دولت فعلي 
هم يك بار مكاتب��ه كردم با امض��اي خود معاون 
رئيس جمهور و رئيس س��ازمان محيط زيس��ت. 
متأس��فانه كاري براي اين محيط بانان نتوانستم 
انجام دهم و همين جا اعلام مي كنم كه شرمندگي 
من در دوره خدمتم در خصوص محيط بانان طرحي 
است. اين عزيزان هم خيلي زحمت مي كشند، اما 
تا حالا كاري از دس��ت من برنيامده اس��ت. برای 
مابقي محيط بان ها هم البته تلاش زيادي كرديم 
و تا زماني هم كه قرار باشد در اين جايگاه بمانم از 

هيچ تلاشي دريغ نخواهم كرد. 
در قضيه مرگ پلنگ در ش�هر ساري 
مشخص شد كه در اس�تان مازندران 

فقط دو اسلحه بيهوش�ي وجود دارد. 
چرا س�ازمان محيط زيس�ت با كمبود 
ش�ديد اس�لحه بيهوش�ي براي مهار 

گونه هاي مهم جانوري روبه رو است؟
تأمين اس��لحه بيهوش��ي و مديريت آن بر عهده 
معاونت محيط زيس��ت طبيعي و تنوع زيس��تي 
سازمان حفاظت محيط زيست است و اصلاً مربوط 
به محيط باني نمي ش��ود. آموزش ش��ليك با اين 
اسلحه هم مربوط به معاونت محيط زيست طبيعي 

است. 
آنگونه كه در لايحه محيط بانان آمده، 
هزينه هاي درماني نيروهاي مردمي كه 
به صورت داوطلبان�ه در اطفاي حريق 
جنگل ها ش�ركت مي كنند، پرداخت 

مي شود؟
لايحه حمايت قضاي��ي از محيط بانان تصويب و 
ابلاغ شد و طبق همين قانون هزينه هاي درماني 
نيروهاي مردمي كه به صورت داوطلبانه در اقدامات 
مرتبط با پيش��گيري و اطفاي حريق جنگل ها و 
مراتع كشور همكاري مي كنند، پرداخت و صدمات 

و خسارات وارده به آنها جبران مي شود. 
يعن�ي الان اي�ن قانون اجرايي ش�ده 

است؟
بله، به خاط��ر همين هم الان هم��ه محيط بانان 
بيمه هاي مختل��ف مثل مصدوميت هس��تند و 
سازمان وظايف بيشتري نس��بت به محيط بانان 

پيدا كرده است. 
در ح�وزه س�ايبري ب�راي مقابل�ه با 
قاچاقچي�ان چ�ه اقدامات�ي انج�ام 

داده ايد؟
دو سال قبل يك معاونت س��ايبر در چارت يگان 
حفاظت سازمان تصويب كرديم و تشكيل داديم. 
اين معاونت تحت نظ��ارت و آموزش پليس فتاي 
فراجا فعاليت مي كند. معاون من در اين معاونت 
مهندس ساجدين است كه اقدامات خيلي خوبي 
داشته و اطلاعات بيشتر را بايد از او بگيريد. عدد 
اقدامات و اينكه در سطح س��ايبر با چه جرائمي 

مقابله كردند هم از ايشان بگيريد. 
چن�دي قب�ل در گفت وگو ب�ا پايگاه 
اطلاع رس�اني خ�ود س�ازمان گفتيد 
كه امس�ال 5۰۰ محيط بان اس�تخدام 
مي كنيد، در صورتي كه سال قبل هيچ 
استخدام محيط باني نداشتيد! چطور به 
يكباره مجوز اين تعداد محيط بان را به 

دست آورديد؟ 
استخدام سالانه ما 250 نفر است. ما سه سال قبل 
به مدت 10 س��ال اين مجوز را از سازمان اداري و 
استخدامي گرفتيم. اين اقدام دو سال انجام شد، 
ولي سال قبل كه س��ال س��وم بود، به علت عدم 
پيش بيني هاي بودجه اي از سوي سازمان برنامه 
و بودجه، س��ازمان موفق به استخدام محيط بان 
نشد. يعني ما استخدام 250 نفر را در سال 1400 
طلبكاريم و الان دنبال اين هستيم مجوز 250 نفر 
امسال را كه مي گيريم، مجوز 250 نفر سال قبل را 
هم بتوانيم بگيريم ولي هنوز موافقت نشده است، 

ولي استخدام 250 نفر امسال قطعي است. 
امكانات شان را چطور مهيا مي كنيد؟

پروس��ه اي ب��راي اس��تخدام وج��ود دارد، مثل 
تس��ت ورزش، آزمون و مصاحبه علمي كه وقتي 
تمام ش��د، محيط بان ها يك آموزش 45 روزه را 
بايد بگذرانند. اين آموزش را هم در آموزش��كده 
محيط باني بايد بگذرانند و يكسري امكانات هم در 

روز فارغ التحصيلي به آنها مي دهيم. 
قبلًا تصريح كرده ايد ك�ه 5۰ درصد از 
ظرفيت پست محيط باني خالي است. 
براي حل مشكلات مربوط به اين قضيه 

چه تدابيري داريد؟
ما ب��راي ي��گان حفاظ��ت در س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت يك چارت س��ازماني داريم. اين 

چارت نزديك به 8 هزار محيط بان در رديف خود 
دارد؛ يعني اين تعداد محيط بان در يگان حفاظت 
بايد باش��ند. آن تعداد محيط باني كه الان داريم 
نزديك به 4 هزار نفر اس��ت، يعن��ي 50 درصد از 
ظرفيت خالي است و فقط مجوز استخدام سالي 

250 نفر را داريم. 
به اين ترتيب براي حفاظ�ت از منابع 
طبيعي ب�ا مش�كلي اساس�ي مواجه 

هستيد. 
نه! به مشكل نخورديم. خود سازمان محيط زيست 
هم در چارت سازماني اش همين قدر كمبود نيرو 
دارد؛ يعني در كليت سازمان هم 50 درصد كمبود 

نيرو وجود دارد. 
به نيروهاي محيط بان فعلي فشار كاري 

زيادي وارد مي شود. 
بله. من قبلاً هم گفته ام كه محيط بانان تحت فشار 

كاري هستند. 
در حال حاضر چن�د محيط بان زنداني 
داريد و براي تغيير وضعي�ت آنها چه 

اقداماتي كرده ايد؟
الان فقط محيط بان كرمانشاهي در زندان است. 
ايشان محكوم به قصاص شده بود. وكلاي پرونده با 
توجه به مستنداتي كه داشتند، درخواست اعاده 
دادرس��ي دادند. اين درخواس��ت در ديوان عالي 
كشور پذيرفته شد و تا زمان بررسي مجدد پرونده، 
حكم اعدام نيز متوقف است. حالا پرونده برگشت 
خورده و در ش��عبه هم عرض دادگاه كيفري يك 
استان كرمانشاه بررسي مي شود. تلاش مان را براي 

آزادي ايشان مي كنيم. 
براي جلوگيري از قاچاق گونه هاي مهم 
حيات وحش چه كرده ايد؟ آمار قاچاق 

در اين زمينه به چه شكل است؟ 
اقدامات خوبي در ح��وزه حقيقي و مجازي انجام 
داديم. آمار مربوط به اين حوزه هم از معاون رصد 
و پايش ومسئول مركز فوريت  هاي سايبري يگان 

حفاظت محيط زيست بگيريد. 
با پليس اينترپل در اين زمينه همكاري 

داريد؟
بله، جلس��اتي هم با پليس اينتر پل داش��ته ايم. 
رئيس پليس اينتر پل سال گذش��ته به سازمان 

محيط زيس��ت هم آمد و ب��ا آنه��ا كارگروهي را 
تش��كيل داديم. در اين كارگروه هم ماهانه يكبار 
تشكيل جلسه مي دهيم و موارد مربوطه را بررسي 

مي كنيم. 

عليرضا س�اجدين، معاون رص�د و پايش و 
مس�ئول مركز فوريت  هاي س�ايبري يگان 
حفاظ�ت محيط زيس�ت ه�م در خص�وص 
مهم ترين اقدامات در زمينه مقابله با جرائم 
محيط زيست در بستر مجازي به پرسش هاي 

»جوان« پاسخ داد. 
حفاظ�ت  ي�گان  س�ايبري  مرك�ز 
محيط زيست با توجه به افزايش جرائم 
در فضاي مجازي، چ�ه اقداماتي را در 

اولويت كاري خود قرار داد؟
مرك��ز فوريت  ه��اي س��ايبري ي��گان حفاظت 
محيط زيست در مدت زمان كوتاهي كه تأسيس 
شده، با وجود اينكه نياز به بودجه و نيروي انساني 
بيش��تري داشته است، اما دس��تاوردهاي خوبي 
ب��ه ارمغ��ان آورده اس��ت. از جمله آنها در س��ال 
1400مي توان به تصويب جرائم محيط زيس��تي 
در فهرست مصاديق محتواي مجرمانه در فضاي 
مج��ازي و اضافه ش��دن بند »م« تح��ت عنوان 
مصاديق محت��واي مجرمان��ه مرتبط ب��ا جرائم 
محيط زيس��تي در فضاي مجازي اشاره كرد. اين 
اقدام توس��ط قوه قضائيه با همكاري و مساعدت 
خوب معاونت دادستاني كل كشور صورت گرفت.  
از ديگر اقدامات اين مركز ايجاد پنل نظارتي براي 
نظارت بر كسب  و  كارها در فضاي مجازي بود. اين 
كار با مساعدت مركز توسعه تجارت الكترونيكي 
وزارت صمت ص��ورت گرفت تا بت��وان پايش بر 
فعاليت كس��ب و كارها در فضاي مجازي را انجام 
داد. تخلفات محيط زيس��تي صورت گرفته را هم 
به وزارت وزارت صنعت، معدن وتجارت گزارش 

مي كنيم. 
همكاري با پليس فتا به چه شكل انجام 

شد؟
هم��كاري خوبي ب��ا پليس فت��ا فراج��ا صورت 
گرفته است. از اين طريق مي خواهيم با بهره گيري 
از پنل اختصاصي ايجاد شده براي محيط زيست، 
تخلفات محيط زيس��تي در فضاي مج��ازي را به 
صورت دقيق تر مورد پايش و پيگيري قرار دهيم.  
با درخواست و پيگيري فرماندهي يگان حفاظت 
س��ازمان محيط زيس��ت، معاونت رصد و پايش 
زيست محيطي نيز ذيل ساختار فرماندهي يگان 
حفاظت محيط زيس��ت ايجاد ش��ده ت��ا كنترل 
هوشمند محيط زيست كشور به صورت دقيق تر 
صورت گيرد.  همچنين بهره گي��ري از نظرات و 
پيشنهادات كاركنان يگان حفاظت محيط زيست 
كش��ور نيز در دس��تور كار قرار گرفته اس��ت. در 
همين راستا قسمتي در سايت سازمان حفاظت 
محيط زيست ايجاد شده تا بتوان از اين طريق نيز 
هم فكري لازم را با مجموعه درون سازماني انجام 
دهيم و از نظرات و انتقادات همكاران كل كشور 
بهره برد.  آموزش كاركنان، فعال كردن واحدهاي 
پايش در اس��تان ها و همكاري و تعامل با اصناف 
و پليس امني��ت اخلاقي ني��ز از جمله مهم ترين 

اقدامات اين مركز بوده است. 
رصد و پايش تخلفات در مركز سايبري 

چگونه انجام مي شود؟
 بدين صورت است كه پس از رصد، جمع آوري و 
احصاي اطلاعات جرم رخ داده در فضاي مجازي و 
پس از تشكيل پرونده، مراتب به مقام قضايي جهت 

رسيدگي گزارش مي شود. 
در اي��ن خص��وص اگ��ر بخواهي��م ب��ه عملكرد 
سال گذش��ته اش��اره كنيم، بايد بگويم تخلفات 
محيط زيستي رصد شده در فضاي مجازي در سال 
1400 بيش از250 مورد بوده است. اين تخلفات 
توس��ط اين مركز مورد پايش قرار گرفته كه اين 
تعداد تخلف منجر به تش��كيل بيش از 80مورد 
پرونده ش��د و متخلفان اي��ن پرونده ها به مراجع 
قضايي معرفي ش��دند.  در اين خصوص تأكيد بر 
اين است كه برخورد سلبي تنها راه كاهش جرائم 
محيط زيس��تي نيس��ت، يعني تخلفات و جرائم 
مقوله اي نيست كه بتوان در مدت زمان كوتاهي 
آن را متوقف كرد. از بدو ش��يوع كرونا در كشور، 
تخلفات، خريد و فروش در فضاي مجازي افزايش 
پيدا كرد و اين نيز به همان علتي بود كه در اين  بازه 
زماني تلاش مي شد تا بيشتر امور از طريق فضاي 

مجازي انجام شود. 
با توجه به افزاي�ش جرائم مجازي چه 

تدابيري در دستور كار داريد؟
اكنون ما در مقطعي از زم��ان قرار گرفته ايم كه با 
توجه به گسترش فضاي مجازي، طبيعتاً تخلفات 
نيز در اين حوزه بيشتر خواهد ش��د و به سمتي 
حرك��ت مي كنيم كه جرائ��م در ح��ال انتقال از 
فضاي حقيقي به فضاي مجازي است. به همين 
علت اس��ت كه بايد آموزش ها، آگاهي بخش��ي و 
فرهنگ سازي در ميان جامعه بيشتر شود. مشخصاً 
تا شهروندان آگاه نشوند و كمك نكنند نمي توان 
زنجيره قاچاق گونه هاي جانوري را متوقف كرد و 
از مردم نيز خواهش داريم نهايت دقت و مساعدت 
را با سازمان حفاظت محيط زيست داشته باشند 
و مي توانند تخلفات محيط زيس��تي را به سامانه 

1540 گزارش دهند. 
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4 هزار محيط بان كم داريم
مجوز استخدام 250 نفر صادر شد!

فرمانده يگان حفاظت از محيط زيست در گفت وگو با »جوان«:

  با دستور دادستان تهران، شعبه هشتم دادسراي كاركنان دولت به 
عنوان شعبه ويژه و تخصصي سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي 

موضوع قانون تسهيل مجوز كسب و كار تعيين شد. 
  رئيس شوراي اس��لامي ش��هر تهران اعلام كرد: همه سامانه هاي 

شهرداري تهران از روز شنبه در دسترس عموم خواهد بود. 
  معاون تحقيقات و فناوري وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با 
تأكيد بر اينكه اقلام دارويي در نسخه پزشكان ايراني زياد است، گفت: 
نسخه پزشكان در دنيا به صورت ميانگين شامل يك يا دو قلم دارو است، 

اما در ايران در هر برگ نسخه، چهار تا پنج قلم دارو تجويز مي شود. 
  رئيس سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي گفت: مسئله توجه 
به علم نافع در كتاب درسي يك موضوع سياسي نيست، بلكه  ضرورتي 
ملي در مواجهه با واقعيت هاي جامعه و نيازهاي زندگي است و سازمان 

پژوهش در اين تراز بايد به اقدام بپردازد. 
  بنابر اعلام سازمان هواشناسي توده گرد و خاك نوار غربي كشور و 

به تدريج بخش هايي از مركز كشور را تحت تأثير خود قرار مي دهد. 
  مدير  كل امور آسيب ديدگان اجتماعي س��ازمان بهزيستي كشور 
با بيان اينكه به دنبال حمايت ه��اي اجتماعي از خانواده هاي كودكان 
كار و خياب��ان و توانمندس��ازي اي��ن خانواده ها هس��تيم، مي گويد: 
قطعاً فرايندهاي اقتصادي بس��يار مهم هس��تند، اما لزوماً همه افراد 
فقير كودكانش��ان در خيابان حاضر نيس��تند،بنابراين مدل سياست 
خانواده محوري در گام اول و مدل توجه به ان جي اوها در گام دوم براي 
مجموعه سازمان بهزيس��تي به عنوان يك سياست اولويت دار مطرح 
است. بالغ بر 80 درصد كودكان كار و خيابان در كشور اتباع هستند و 
اين موضوع نگراني هايي را ايجاد مي كند و اقدامات خاصي را مي طلبد. 
  قائم مقام سازمان دانش آموزي كش��ور گفت: انس دانش آموزان با 
محصولات فرهنگي مانند كتاب به تربيت تمام ساحتي دانش آموزان 

براساس سند تحول بنيادين كمك مي كند. 
  استاندار تهران با بيان اينكه اين استان با كمبود جدي برق مواجه 
است، گفت: در اوج مصرف برق با كس��ري حدود 3 هزار مگاواتي برق 
مواجه هستيم. در همين رابطه فاز اجرايي احداث نيروگاه خورشيدي 
10 كيلو وات ساعتي در جنوب تهران و در راستاي استفاده از تجهيزات 

تجديدپذير و كمك به حفظ محيط زيست آغاز شد. 

»چراي بي رويه« بلاي جان زاگرس
بر اساس آمارهاي اعلام شده از سوي سازمان حفاظت محيط زيست 
كشور، چراي بي رويه بيش از ۷۰ ميليون رأس دام در سطح مراتع، 
بالغ بر ۸۰ درصد مراتع را به آستانه نابودي كشانده است. اين اقدام 
منجر به از دس�ت رفتن غير قابل جبران تنوع زيستي شده است و 
به گفته عضو پيشين شوراي عالي جنگل  فشار چراي دام در برخي 
نقاط نظير جنگل هاي زاگرس اجازه رويش يك نهال را هم نمي دهد. 
در حال حاضر كنترل چراي دام و آگاهي بخش��ي به دامداران از جمله 
مهم ترين راهكارهاي حفظ مراتع برش��مرده مي ش��ود و براي مقابله 
با پدي��ده بيابان زايي توجه ب��ه كاهش چراي دام در مراتع حس��اس و 
كم پوشش و فرهنگ سازي آن در مناطق داراي اقليم خشك بسيار حائز 
اهميت است.  به گفته حسن اكبري ، سرپرست معاونت محيط زيست 
طبيعي و تنوع زيس��تي سازمان حفاظت محيط زيس��ت، اين سازمان 
در زمينه چ��راي دام در مناط��ق آزاد اختياري ندارد، ام��ا در مناطق 

حفاظت شده به طور جد به اين موضوع پرداخته است. 
آن طور كه عضو هيئت علمي مؤسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور 
هم خبر داده است، در حال حاضر تنها 10 درصد از جنگل هاي كشور 
جزو مناطق حفاظت شده هستند و در عين حال حتي برخي جنگل هاي 

حفاظت  شده هم توسط چراي دام آسيب مي بينند. 
احمد رحماني با اشاره به لزوم ارتقاي سطح دامپروري در كشور اين را 
هم گفته است كه امروزه در دنيا ديگر خبري از رها شدن دام در جنگل ها 
نيست و روش هاي سنتي دامپروري جاي خود را به روش هاي صنعتي 

داده  است و »جنگل« و »دام« نمي توانند در كنار هم قرار داده شوند. 
هم اكنون چراي بي رويه، بيش از 80 درصد مراتع را به آستانه نابودي 
كشانده اس��ت و نه تنها چراي بيش از ۷0 ميليون رأس دام در كشور، 
تنوع زيستي با ارزش را به شكل غير  قابل جايگزين از بين مي برد، بلكه 
اثرات جانبي نيز نظير اختلال در چرخه آب، فرسايش خاك سطحي، 
رانش زمين، پديده گرد و غبار و زيان هاي مالي را نيز به همراه خواهد 
داشت. از سوي ديگر، در حالي 40 درصد جنگل هاي كشور در ناحيه 
زاگرس قرار دارد كه به گفته مرتضي ابراهيمي رستاقي، عضو پيشين 
شوراي عالي جنگل در حال حاضر سراسر جنگل هاي زاگرس با فشار 
چراي دام مواجه اس��ت و اين درگيري در حدي است كه اجازه رويش 

حتي يك نهال هم به جنگل داده نمي شود. 
آذر س��ال گذش��ته بود كه كامران پورمقدم، رئيس مركز جنگل هاي 
خارج از شمال س��ازمان جنگل ها از تلاش براي جوان سازي و احياي 
جنگل هاي زاگرس ب��ا »بذركاري« خبر داد. با اين حال كارشناس��ان 
اين اقدام را »نمايشي« تلقي كردند، چراكه مشكلات اساسي زاگرس 
به مس��ائلي نظير چراي دام در دامنه اين كوه ها مربوط مي شود كه با 
بذركاري نمي توان با آن مقابله كرد.  اسفند سال گذشته دستورالعملي 
با عنوان »مديريت چرا، كنترل پروانه چراي دام و ساماندهي كوچ« از 
سوي وزير كشور به تمام استانداران، مديران سازمان جهاد كشاورزي، 
مديران كل منابع طبيعي ابلاغ شد. اين دستور العمل در راستاي اجراي 
بهتر چرا براي حفظ منابع آب و خاك، تقويت افزايش پوشش گياهي، 
آمايش سرزمين و جلوگيري از تخريب سرزمين، جلوگيري از چراي 
زودهنگام و كنترل افرادي كه فاقد پروانه چرا هستند، به وجود آمده و 

قرار است مشكلات اين حوزه را مرتفع كند. 

عليرضا سزاوار
  گفت وگو

حسین سروقامت

دنياي جديد، مناسبات جديدي مي طلبد و ما در آينده نسبت 
به كسب و كارمان مسئوليت شگفت آوري داريم. 

اگر ام�روزه كار ك�ردن از س�اعت ۸ ت�ا 1۶ در دفتر ش�ركت 
موضوعيت دارد؛ 

اگر موظفيم با تجهيزات شركت كار كنيم، از مسير شركت ترقي 
كنيم و بر كار از پيش تعيين ش�ده و اختف�اي اطلاعات تمركز 
كنيم؛  اگر ناچاريم بر ميراث دانش گذشتگانمان و ايميل كاري 

شركتمان اتكا كنيم؛ 
در آينده شرايط ديگري رقم خواهد خورد!

ما بايد كم كم به كار كردن در هركجا و ب�دون بازه زماني كوچ 
كنيم. خود، نردبان ترقي خويش را بسازيم، با ابزارهاي شخصي 
كار كني�م. گرفتن س�فارش كار را آغاز كار به ش�مار بياوريم، 

تعيين كننده خروجي بدانيم. 
به اشتراك گذاري اطلاعات تن دهيم، با شبكه هاي جمعي خو 

بگيريم، بر يادگيري تطبيقي تمركز كنيم!
چه تح�ولات مطلوب و البته نف�س گيري. . . ش�ما مهياي اين 

تحولات هستيد؟
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   سرهنگ جمشید محبت خاني
         فرمانده  يگان حفاظت از محیط زيست

   علیرضا ساجدين،  معاون رصد و پايش و مسئول 
مركز فوريت  هاي سايبري يگان حفاظت محیط زيست

پر شدن خلأ هويتي دانش آموزان ايراني
با الگوهاي جعلي غربي 

مدير كل دفتر مطالعات آموزش و  فرهنگ: ما نتوانسته ايم 
الگوهاي خوبي چه در بعد ملي و چه در بعد ديني به 
دانش آموزانمان معرفي كنيم. در عوض جريان غرب 

توانسته است الگوهاي ولو جعلي به نسل جديد ما ارائه دهد

اينكه رونالدو يا باربي و بت من براي بچه هاي ما شناخته شده تر از 
چهره هايي همچون ش�هيد كاظمي آشتياني هستند، موضوعي 
كه نشان مي دهد در بحث هاي هويتي به درستي عمل نكرده ايم 
و مس�ئوليت اصلي اين عملكرد هم به دستگاه آموزش و تربيت 
كش�ور يعني وزارت آم�وزش و پ�رورش باز مي گ�ردد! آموزش 
و پرورش�ي كه در دوران هويت س�ازي بچه ها با آنه�ا در ارتباط 
اس�ت و بايد هويت ملي و مذهبي آنان را چه ب�ا محتواي دروس 
و چه به وس�يله نيروي انس�اني كارآمد و تراز مطالبات رهبري و 
اسناد بالادستي پرورش دهد. محور تمدن نوين اسلامي نيروي 
انس�اني اس�ت و اين نيرو چه در بعد معلم به عن�وان مربي و چه 
دانش آموز به عنوان متربي در تحقق هويت ملي – مذهبي براي 
ساختن تمدن نوين اسلامي نقش اساس�ي دارد، اما در عمل اين 
هويت بخشي در نظام تعليم و تربيت ما اتفاق نيفتاده و فرزندان 
ما بي�ش از آنكه مفاخ�ر ملي و مذهب�ي خودمان را بشناس�ند، 
الگوهاي جعلي و س�اختگي غرب�ي را مي شناس�ند. غربي ها از 
خلأ موجود در نظام آموزش�ي ما استفاده كرده و الگوهاي جعلي 
و س�اختگي خود را به خورد ك�ودكان ما داده اند. بر اين اس�اس 
بديهي اس�ت دختري ك�ه عروس�ك دوران كودك�ي اش باربي 
است، در دوران بزرگسالي پذيرش حجاب برايش عادي نباشد! 
بنابراين نخس�تين گام براي هويت بخش�ي به بچه ها را بايد در 
نظام آم�وزش و پ�رورش و در دوران آموزش عمومي برداش�ت. 

ديدار اخير رهبر معظم انق��لاب با معلمان ح��اوي محورها و نكاتي 
مهم و حياتي ب��ود. يكي از مهم تري��ن اين محوره��ا موضوع هويت 
بخش��ي به دانش آموزان بود. بر اين اساس حضرت آيت الله خامنه اي 
فرمودند: » بايس��تي كاري كنيم كه دانش آموز م��ا داراي هويت ملي 
بشود، هدف از تربيت دانش آموز، از آمدن اين دانش آموز به مدرسه، 
به دبستان يا دبيرستان، صرفاً اين نباشد كه بخواهد درس ياد بگيرد. 
مهم تر از علم آموزي يا لااقل در حد علم آموزي اين است كه او احساس 
هويت بكند، يك انس��ان با هويت ساخته بش��ود، در اينجا كه هويت 
ملي و احس��اس اعتماد به نفس ملي پيدا بكند و ك��ودك ما از عمق 
جان، با افتخارات كشور آشنا بشود، اين چيزي است كه امروز وجود 
ندارد. شما بين بچه هاي مدارس��تان نظرخواهي كنيد ببينيد چند 
درصد كاظمي آشتياني را با آن همه خدمات، با آن ارزش وجودي اش 
مي شناسند و مثلًا فرض كنيد رونالدو را چند درصد مي شناسند! ما 

چرا افتخارات ملي خودمان را نمي شناسيم؟ اين خيلي مهم است.«
 تمدن ها با تقويت هويت خود را بالا مي كشند

دكتر موس��ي بيات، مدير كل دفتر مطالعات آم��وزش و  فرهنگ در 
گفت وگو ب��ا »جوان « ب��ا تأكيد بر اينك��ه تجربه تاريخ��ي تمدن ها 
نش��ان مي دهد تمدن ها ب��ا تقويت هويت خ��ود را بالا مي كش��ند، 
مي افزايد: » تمدن ايراني- اس��لامي ما با تقويت هويت ملي- ديني يا 
اسلامي - ايراني خود را بالا كشيده است، اما متأسفانه در حال حاضر با 
توجه به تهاجم هاي بسيار شديدي كه در حوزه رسانه و فضاي مجازي 
عليه دانش آموزان ما وجود دارد، بحث هاي هويت��ي در هر دو بعد با 

چالش هاي زيادي مواجه هستند.«
از نگاه اين كارش��ناس آموزش و تربيت ما از يك طرف نتوانسته ايم 
الگوهاي خوبي به دانش آموزان مان معرف��ي كنيم، چه در بعد ملي و 
چه بعد ديني و از سوي ديگر هر قدر كه ما نتوانسته ايم در اين زمينه 
كار كنيم، جريان غرب توانسته است الگوهاي ولو جعلي به نسل جديد 

ما ارائه دهد. 
وي مي افزايد: » در شخصيت هاي انيميشني و پويا نمايي چه در حوزه 
تربيت دختران چه پس��ران الگوهايي از قبيل بت  م��ن، بنتن، باربي، 
آنا، السا هم قهرمان هاي ساختگي بودند كه به نسل جديد ما تلقين 
مي كنند. بنابراين ما يك خلئي داريم و از غرب دارند با اين الگوهاي 

ساختگي اين خلأ را پر مي كنند.«
 كار ويژه آموزش و پرورش براي تقويت هويت ملي 

بيات معتقد است جايي كه بايد كارويژه مهمي برايش تعريف شود و 
مي تواند اين خلأ را پر كند، آموزش و پرورش اس��ت. وي در رابطه با 
چگونگي اين ماجرا توضيح مي دهد: » آموزش و پرورش از مسير متون 
درسي مي تواند اين خلأ را پركند و اين مسئله الزام اصلاح و بازنگري 

در متون درسي را نشان مي دهد.«
به گفته مدي��ر كل دفتر مطالعات آموزش و  فرهنگ در كش��ورهايي 
از دنيا كه بر بحث هويت حساس هستند، ش��ايد آموزش عالي را به 
بخش خصوصي واگذار كنند، اما آموزش عمومي يعني دوره ابتدايی، 
متوسطه اول و دوم در دست حاكميت است. از اين بعد كه معتقدند 
اين مرحله، مرحله هويت سازي و جامعه پذيری است و مرحله انتقال 
دانش نيست، به همين خاطر روي متون كتب درسي بسيار حساس 
هستند و در دوره ابتدايي و متوس��طه اول روي تقويت هويت خيلي 
كار مي كنند، اما ما متأسفانه اين كار را نكرده ايم و كتب درسي دوره 
ابتدايي و متوس��طه عمومي از بعد تقويت هويت ديني و ملي بسيار 
ضعيف هستند. وي مي افزايد: »ما در س��ند تحول يك تربيت شش 
س��احتي داريم و در بعد مطلوب بنا بوده در كتاب هاي درسي ما اين 
شش ساحت به صورت متعادل و متوازن پيش برود، اما فقط در بعد 
علمي و به ش��كل تقليل يافته حافظه محور متمركز شده اند و حجم 
زيادي از اطلاعات و داده ه��ا به بچه ها داده مي ش��ود كه هيچ ايده و 

مهارتي را به بچه ها ياد نمي دهند.«
 هويتي كه به فرزندانمان شناسانده نشده !

كافي است تا سري به كلاس هاي درسي بزنيم يا حتي در مسير تردد 
روزانه مان نگاهي به كيف و كوله پشتي بچه ها بيندازيم تا بهتر متوجه 
شويم جاي خالي الگوهاي ملي – مذهبي و شخصيت ها و چهره هاي 
ايراني- اسلامي چگونه و با چه چيزهايي در حال پر شدن است. تصاوير 
السا و آنا، بت من، مرد عنكبوتي يا چهر ه هاي ورزشي وقتي حتي روي 
خط كش و جامدادي، مداد و پاك كن بچه هايمان نقش بسته و كيف 
و كوله پش��تي آنها نمادي ا ز شخصيت هايي اس��ت كه هيچ ربطي به 
هويت ملي ما ندارند، چگونه مي توانيم انتظار داشته باشيم فرزندان ما 
كاظمي آشتياني يا چهره هايي همچون او را بهتر از رونالدو، بت من يا 

مرد عنكبوتي بشناسند؟!

زهرا چیذري 

ايرنا


